
آیا تقسیم استان ها، درد محرومیت را 
دوا می کند؟

روز شنبه احمد وحیدی، وزیر کشور درباره تشکیل استان 
کرمان جنوبی گفت: »بحث تشکیل استان کرمان جنوبی مطرح 
و به کمیسیون های مربوطه ارسال شده است و آنها نیز این مسأله را 
مصوب کردند. این مصوبه باید به تصویب مجلس شورای اسلامی 
برسد و در زمان و شرایط مناسب آن را در نهایت به مجلس ارسال 
می کنیم تا تصویب شود.« استان کِرمان پهناورترین استان ایران 
و مرکز آن کلانشهر کرمان است. این استان در جنوب شرقی ایران 
قرار گرفته و جمعیت آن در سال ۱۳۹۵ و بر اساس آمار مرکز آمار 
ایران بیش از ۳ میلیون نفر بوده است. کرمان با در بر گرفتن بیش 
از ۱۱ درصد از وسعت ایران با حدود بیش از ۱۸۳ کیلومترمربع 
کمابیش به اندازه کشور سوریه بزرگی دارد. برای بسیاری این 
سوال پیش آمده آیا چند تکه کردن این استان کویری، مرهمی 
روی زخم های محرومیت آن خواهد بود؟ صحبت های وزیر 
کشور در حالی مطرح می شود که هفته گذشته هم رئیسی از 
لزوم تقسیمات کشوری غرب و شرق استان تهران سخن گفته 
بود که به زعم او »با توجه به توسعه شهر های اندیشه، شهریار و 
دیگر شهرستان های اطراف باید در تقسیمات کشوری تجدیدنظر 
شود.« در واقع برنامه ریزی های دولت سیزدهم به این سمت رفته 
است که استان تهران تبدیل به سه استان شود. علیرضا فخاری، 
استاندار تهران در این باره گفته »این تقسیمات از گذشته جزو 
مطالبات مردمی بوده و حالا در دستور کار دولت قرار گرفته 
است. برای غرب استان تهران با مرکزیت شهریار پیش بینی ها و 
پیشنهاد هایی شده و در بخش دیگر بررسی ها که به شرق تهران 
مربوط است، با مرکزیت ورامین یا دماوند ایده هایی مطرح شده 
است.« جست وجو در شعار ها و تبلیغات نامزد های انتخابات 
مجلس نشان می دهد آنها در برنامه های تبلیغاتی خود از تشکیل 
حدود ۴۰ استان جدید صحبت کرده اند. درصدی از مردم علاقه 
دارند شهرشان تبدیل به مرکز استان شود و به همین منظور 
نامزد های انتخابات مجلس تلاش می کنند تا با چنین شعارهایی، 
رای شهر خود را به دست بیاورند، اما عموما ساکنان سایر شهرها، 
تمایل دارند تا تابع شهر بزرگ تری باشند. )ولو اینکه اساسا پژوهش 
مستقلی وجود ندارد که این مسائل تا چه اندازه در توسعه شهر ها 
موثر است.( در سایت هایی مثل کارزار که کمپین های جمع آوری 
امضا برگزار می شود، ده ها درخواست برای تشکیل استان های 
جدید وجود دارد. در تمامی این درخواست ها، مرکز استان جدید 
مورد توجه قرار گرفته است. در دولت سیزدهم، دولت هم وارد این 
روند شده است. سال گذشته رئیس جمهور وعده تشکیل استان 
کرمان جنوبی را داد و این برداشت وجود داشت که جیرفت مرکز 
استان جدید است، ساعتی از اعلام بررسی درخواست استان شدن 
جنوب کرمان توسط رئیس جمهور در مصلای جیرفت نگذشته 
بود که وی در جمع مردم شرق استان در بم نیز حاضر شد؛ جایی 
که امام جمعه این شهر در حضور ابراهیم رئیسی، به موضوع استان 
شدن جنوب استان واکنش نشان داد. حجت الاسلام دانشی 
امام جمعه بم در انتقاد از رئیس جمهور گفت: طبق قانون برای 
استان شدن یک منطقه باید طرح را به مجلس ارائه کرد نه اینکه 
بدون مصوبه مجلس، آن را علنی کنیم. او گفته بود هیچ کس با 
محرومیت زدایی مخالف نیست، این نظام متعلق به مردم است؛ 
وظیفه نظام نیز محرومیت زدایی است، اما توجه داشته باشید 
محرومیت فقط در یک منطقه خاص نیست.« این صحبت ها به 
این دلیل بود که پیش از آن از بم به عنوان مرکز استان جدید نام 

برده می شد. 
   چالش تقسیمات کشوری

در دولت خاتمی، طرح تقسیم استان خراسان، با حاشیه های 
زیادی همراه بود. مردم سبزوار و نیشابور علاقه مند بودند شهرشان 
تبدیل به مرکز استان شود و در اعتراضاتی که در این شهر ها 
رخ داد، افرادی کشته شدند. در دولت هاشمی رفسنجانی هم 
جدا شدن استان قزوین از زنجان، حاشیه هایی ایجاد کرده بود 
و موجب اعتراضاتی در سطح شهر شده بود. در همین راستا، 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در نظریه کارشناسی 
که مخالفت خود را با استان شدن بم اعلام کرده بود تاکید کرده 
»تجربیات سال های اخیر ازجمله اتفاقاتی که طی فرایند تفکیک 
خراسان و جدایی قزوین از زنجان اتفاق افتاد و نیز حوادث رخ داده 
در کازرون در سال ۱۳۹۷، نشان می دهد که تقسیمات کشوری 
موضوعی حساس بوده و می تواند باعث تنش و درگیری های شدید 

در سطح استان کرمان شود.«

معاون حقوقی رئیس جمهور:
شبکه اجرای قانون اساسی تشکیل شد

معاون حقوقی رئیس جمهور در دومین همایش ملی مسئولیت 
اجرای قانون اساسی که در سالن اجلاس سران با حضور رئیس 
جمهور برگزار شد، قانون اساسی را بزرگترین سند پیشرفت 
کشور دانست و بیان کرد: هیچ گاه به قانون اساسی به عنوان یک 
امر تشریفاتی نگاه نکردیم و به تمام اصول قانون اساسی توجه شده 
است. محمد دهقان گفت: در دولت سیزدهم برای اولین  بار هیات 
پیگیری اجرای قانون اساسی به ریاست آیت ا... رئیسی تشکیل شد 
که سند آن به امضای رئیس جمهور رسید و جلسات این هیات 
مرتبا برگزار می شود. معاون حقوقی رئیس جمهور خاطرنشان 
کرد: همچنین برای نخستین بار سامانه پیگیری اجرای قانون 
اساسی توسط این دولت تشکیل شد تا مردم در سراسر کشور 
موارد نقض قانون اساسی را اعلام  و همچنین پیشنهادات خود را 
برای اجرای هرچه بهتر قانون اساسی مطرح کنند. دهقان تشکیل 
شبکه اجرای قانون اساسی را از دیگر اقدامات معاونت حقوقی در 
دولت سیزدهم برشمرد و گفت: برای نخستین بار شبکه اجرای 
قانون اساسی در استان های مختلف با همکاری اساتید حقوق و 
با پشتیبانی استانداران تشکیل شد و این شبکه مدتی است کار 
خود را آغاز کرده است. وی ادامه داد: برای نخستین بار در دولت 
مردمی موضوع خانه ملی قانون اساسی با مجوز شورای عالی 
انقلاب فرهنگی  پیگیری و مصوب شد تا نخبگان دور هم جمع 
شوند و برای اجرای قانون اساسی طراحی داشته باشند. معاون 
حقوقی رئیس جمهور با اشاره به اینکه تمام اقداماتی که برای 
اجرای هرچه بهتر قانون اساسی لازم بوده طی دو سال فعالیت 
دولت مردمی پیگیری شده است، گفت: برگزاری دومین همایش 
ملی اجرای قانون اساسی نیز در همین راستاست. دهقان بیان کرد: 
امسال که سال مهار تورم و رشد تولید است موضوعات مربوط به 
اصول قانون اساسی را در دستور کار قرار دادیم و تحول بنیادین و 
اقتصادی مبتنی بر اصول قانون اساسی در دستور کار قرار گرفت.

  شرایط میدانی و فضای دیپلماتیک در خصوص جنگ 
غزه میان حماس و اسرائیل را چگونه ارزیابی می کنید و از 
دیدگاه شما نگاه طرفین جنگ به آتش بس چگونه بوده 
که با وجود پیشنهادهای گوناگون آتش بس موقت ادامه 

نیافت و جنگ از سر گرفته شد؟
حماس و اسرائیل هر دو به آتش بس نیاز داشتند و طبیعی است 
که حماس علاقه مند بود که آتش بس طولانی شود بدین علت 
که حامیان حماس و جبهه مقاومت در منطقه و حتی کشورهای 
عربی همه بر توقف جنگ و آتش بس تاکید می کردند برخلاف 
اینکه آمریکا و اروپا در آن مرحله دنبال حذف حماس بوده و با 
اسرائیل هماهنگ بودند. حماس نیز می دانست که این آتش بس 
موقتی است. از طرف دیگر اسرائیل نیز به آتش بس نیاز داشت، اما 
به مدت کوتاه؛ که در درجه اول فشار داخلی و تظاهرات داخلی 
ده ها هزار نفری خانواده ها و شهروندان اسرائیل که می گفتند 
اولویت باید به آزادی اسرا اختصاص داده شود کنترل کند. آنقدر 
فشارها زیاد بود که کابینه جنگی اسرائیل با این خانواده ها وارد 
گفت وگو شد و آنها نیز مصاحبه کرده و آزادی اسرا را اولویت 
نخست اعلام می کردند. همین باعث شد تا پیش بینی شود 
آتش بس در پیش است. مساله دوم فشار افکار عمومی جهانی 
بود؛ یعنی فشار افکار عمومی در اروپا و آمریکا باعث شده بود که 
اسرائیل احساس کند که بد نیست یک وقفه ای در جنگ ایجاد 
شود تا احساسات و تب و تاب احساسی و نگرانی که در جامعه 
جهانی ایجاد شده کاهش پیدا کند. اتفاقا به نظر من در قسمت 
دوم اسرائیلی ها تاکنون تا حدی موفق شدند، چراکه اکنون دیگر 
آن اعتراض و تظاهرات بزرگ در اقصی نقاط جهان را نمی بینیم 
و آن فشار تا حدودی کم شد، اما در قسمت اول که فشار خانواده 
اسرا باشد و شنبه شب نیز تظاهرات گسترده ای در تل آویو 
داشتند فشار همچنان ادامه دارد که هنوز مردم معتقدند باید به 
آتش بس موقت اولویت داده شود که بقیه  اسرا  نیز آزاد شوند. 
در حال حاضر با آزاد شدن اسرا و تبادل آنها حماس احساس 
می کند اکنون که کودکان و زنان و افراد مسن را آزاد کرده بقیه 
سربازانی هستند که اسیر شده اند و اگر بخواهد که سربازان را هم 
آزاد کند و جنگ ادامه پیدا کند دیگر چیزی در اختیار نخواهد 
داشت. به همین خاطر آمادگی ندارد به گفته اسرائیلی ها که 
هر روز ادامه آتش بس مساوی با آزادی ۱۰ اسیر خواهد بود و 
۳ برابر آن زندانیان فلسطینی در اسرائیل آزاد می شود تن دهد. 
نهایتا از 6 هزار زندانی که در اسرائیل است چیزی حدود ۵۰۰ 
تا 6۰۰ نفر آزاد خواهند شد. لذا حماس اعلام کرده که باید همه 
زندانی ها آزاد شوند و این آتش بس طولانی مدت و ادامه دار باشد، 
اما اسرائیل زیر بار نمی رود و پذیرش شروط حماس برای اسرائیل 
یک شکست خواهد بود، چراکه اسرائیل از روز اول حمله به غزه 
۳ چیز را هدف قرار دارد. نخست؛ حذف حماس از صحنه غزه، 
دوم اینکه برخلاف نظر اروپایی ها و آمریکا در غزه بمانند و زمان 
هم مشخص نکردند تا به نوعی اشغال غزه از این معنا تعبیر شود. 
سوم هم آزادی همه اسرا و چهارمی هم می توان اضافه کرد که 
می خواهند منطقه حائلی میان اسرائیل و غزه به وجود بیاورند که 
در ادامه می توان به آن هم اشاره کرد. اسرائیل تاکنون دستاوردی 
در این جنگ نداشته و طبیعتا نتانیاهو و تیم تندرو وی در کابینه 
به دنبال این هستند که دستاوردی داشته باشند. به بیان دیگر 
حتی الامکان وقتی داخل اسرائیل را تا حدی منسجم کردند 
پس از شکاف های عمیق اخیر بتوانند دوام بیاورند و بر اسرائیل 
حکومت کنند. اگر هم نتوانند این کار را انجام دهند دولت 
نتانیاهو از بین می رود. از این به بعد با توجه به اینکه جنگ ادامه 
پیدا می کند و بعید است که حماس تمام آن چیزی را که در مشت 
دارد در اختیار اسرائیل بگذارد شاهد حملات هستیم. اسرائیل 
کشتار را بالا می رود و باید دید که از این به بعد موضع اروپا چگونه 
خواهد بود و همچنین این افکار عمومی جهانی با توجه به اینکه 
میزان کشتار بالا می رود چه عکس العملی می توانند داشته باشد. 

   تحلیل شما از اختلافات داخلی اسرائیل مخصوصا 
مخالفان نتانیاهو که به دنبال برکناری وی هستند چگونه 

است؟
آن اختلافاتی که پیش از جنگ میان اسرائیلی ها وجود داشت 

از بین نمی رود و در واقع اینها به صورت مصنوعی اعلام کردند 
که هر اختلافی که در داخل داریم برای اینکه حماس را نابود 
کرده و غزه را دراختیار بگیریم فعلا کنار می گذاریم، اما هرچه از 
جنگ می گذرد اگر طولانی شود و سربازان بیشتری از اسرائیل 
کشته شوند دوباره این اختلافات در درون سر باز می کند. به ویژه 
که الان جناح چپ در اسرائیل که زمانی قدرت را در اسرائیل از 
دست داد زمین را به جناح راست تندرو باخته و مدت هاست که 
از دست داده است. لذا آنها نیز به دنبال هستند تا از این فرصت 
استفاده کنند و نتانیاهو و جریان تندرو را زمین بزنند و دوباره 
به قدرت بازگردند. لذا هنوز به آینده امید دارند. در نتیجه 
ممکن است که به تدریج روی این اختلافات سرپوشی موقت 
گذاشته شود. با صداهایی که از غرب می آید مثل صدای آقای 
مکرون یا وزیر خارجه تندرو آلمان که دیدیم هفته های اول 
جنگ چقدر تند می رفتند؛ اما الان اعلام کردند آتش بس باید 
دائمی شود باید منتظر تغییراتی ماند. اگر جناح چپ اسرائیل 
بتواند خود را با غرب هماهنگ کند می تواند به کنار گذاشتن 
نتانیاهو و بازگشت به قدرت امیدوار باشد. البته موضع آمریکا 
زیگزاگی است و موضع واحدی ندارند، چراکه یک زمانی آقای 
بایدن می گفت حذف حماس عملی نیست و بعد از هفته ها که 
اسرائیل غزه را بمباران می کرد وقتی بلینکن چند روز پیش به 
اسرائیل سفر کرد اعلام کرد که اسرائیل هم حق دارد از خود 
دفاع کند و امنیت می خواهد؛ اما ما می گوییم که مردم عادی 
کشته نشوند. به عبارتی این خود یک نوع چراغ سبزی است که 
بلینکن به اسرائیلی ها برای حمله به جنوب داد. لذا جناح مقابل 
تندروها در اسرائیل یک امیدی دارند که در غرب به ویژه اروپا 
و همه افکار عمومی جهان به نتیجه برسد، فشارها زیاد شود 
و نتانیاهو دستاورد چندانی نداشته باشد. به خاطر همین به 
تدریج جنگ متوقف شود و کابینه نتانیاهو از قدرت خلع شود. 
اینها یک مسیری است که زمان بر است و شاید برای چند روز 
و چند هفته آینده به دست نیاید. اما این مساله بستگی دارد که 
حماس تا چقدر بتواند مقاومت کند. من معتقدم که اگر حماس 

بتواند چند ماه مقاومت کند هرچه این مقاومت بیشتر باشد و از 
آن طرف اسرائیل بخواهد خانه ها را بمباران کند مسیر به ضرر 
کابینه اسرائیل می شود. یک نکته را نباید فراموش کنیم آن هم 
اینکه ما فکر می کردیم به خاطر فشار آمریکا و اروپا نتانیاهو 
دست از این سیاست و هدفی که اهالی غزه را به داخل صحرای 
سینا می فرستد تا غزه را ببلعد خواهد کشید، اما با توجه به اینکه 
آمریکایی ها شدیدا مخالفت کردند و طی روزهای گذشته معاون 
بایدن هم در دوبی مخالفت کرد فکر می کردیم که نتانیاهو این 
هدف را کنار گذاشته، اما با این تقسیم بندی که نتانیاهو کرده 
و خان یونس را برای بمباران انتخاب کرده و به مردم گفته ۱2 
نقطه را انتخاب کردیم و هر روز یک جا را بمباران می کنیم و 
شما به مرز رفح بروید یعنی به محض بمباران مردم به داخل 
مصر خواهند رفت. مصر هم که نمی تواند اینها را به رگبار ببندد 
لذا تصور من بر این است که اگر این بمباران ها ادامه پیدا کند و 
جنوب غزه را هم بخواهند مثل شمال غزه کنند یک نوع جنگ 
سردی در درجه اول بین مصر و اسرائیل ایجاد می شود. اگر 
این جنگ سرد ایجاد شود ممکن است مقداری هم به تهدید 
متقابل کشیده شود. اردن نیز برخورد خوبی داشته و بهتر از 
همه کشورهای عربی بوده است. لذا به نظر من باید انتظار داشته 
باشیم که بحرانی هم در مرز رفح ایجاد شود که اسرائیل بخواهد 
این جمعیت را به داخل مصر هل دهد و مصری ها هم کاری 
نمی توانند بکنند مگر اینکه تهدیداتی به سمت اسرائیل اعمال 

کنند و روابطشان تیره تر شود. 

  بسیاری از تحلیلگران بر این عقیده اند که نتانیاهو 
و دولتش به این دلیل به سمت آتش بس دائم نمی روند 
که با توجه به آنچه تاکنون در فضای جنگ میان حماس 
و اسرائیل رخ داده رفتن به سمت اتمام جنگ مساوی 
با شکست کامل اسرائیل و در نهایت فشار و برکناری 

نتانیاهو است؛ این مساله را چگونه تبیین می کنید؟
اسرائیل اگر بخواهد الان آتش بس درازمدت را بپذیرد طبیعی 
است که شکست خورده یعنی بالاخره دولت نتانیاهو از روزهای 
اول چند هدف را دنبال کرد و وقتی به این اهداف نرسد باید 
پاسخگوی مردم در داخل اسرائیل باشد. ضمن اینکه الان در 
داخل اسرائیل یک جو نا امیدی و ترس وجود دارد و می گویند 
که اگر حماس بماند در آینده چنین حملاتی یک امر طبیعی 
است. البته من معتقدم که در این مساله هر دولت دیگری نیز 
جای دولت نتانیاهو باشد دنبال این است که حماس را حذف 
کند. حال در موقعی مثل نتانیاهو مردم را کشته و خانه ها را نابود 
می کند که ممکن است مثلا در غزه بمانند و به تدریج جلو بروند 
یا یک تضمین بخواهند از اعراب یا غرب بگیرند. بالاخره الان 
یک نا امنی بزرگی در اسرائیل ایجاد شده و آنها فکر می کنند که 
نمی توانند صحنه غزه را رها کنند و توافقی هم مثل قبل باشد. 
لذا اینها مسائل مهمی است که خیلی پیچیده است و خود دولت 
اسرائیل هم نمی داند که باید چکار کند. از طرفی باید به همان 
اهدافی که اعلام کرده برسد و اگر نرسد حتما رفتن این دولت 
و تجدید انتخابات در اسرائیل قطعی است. اگر هم دولت بعدی 
بیاید بالاخره نمی تواند قضیه را همین طور رها کند. این ترس و 
ناامنی که در مورد اسرائیل به وجود آمده بیانگر آن است که در هر 
انتخاباتی دولت مقابل نتانیاهو نیز باید شعارهای امنیتی بدهد. 
یعنی الان دیگر شعارهای اقتصادی، قانون اساسی، تجاری و... 
در انتخابات بعدی اسرائیل در اهمیت بالا قرار ندارد و شعارهای 
امنیتی مهم ترین و اولین شعار است. هر دولتی هم که روی کار 
بیاید نمی تواند بگوید صلح می کنیم تا سربازانمان برگردند و در 
انتخابات پیروز نمی شود. لذا این مساله کاملا پیچیده است و خود 
اسرائیلی ها هم گیجند که باید چه کنند. البته مقاومت حماس 
و گروه های مقاومت هم مهم است. درگیری که طی روزهای 
گذشته میان اسرائیل و حماس بوده سنگین بوده و ممکن است 
نتانیاهو برای اینکه بخواهد خودش را نجات دهد در غزه مقداری 
پا را از روی گاز بردارد و به سراغ لبنان بیاید، اما آن هم نامشخص 
است چراکه اگر به سراغ لبنان هم بیاید باید دید چقدر حزب ا... 
می تواند ضربه بزند. وقتی جنگ طولانی مدت باشد دولت اسرائیل 

هم می تواند طولانی مدت بماند. 
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دریچه

تحریم مجلس نمایندگان 
جدی نیست 

پرونده هسته ای ایران، فارغ از ابعاد پنهان 
آن بین طرفین درگیر در این پرونده به نظر 
وارد دوران جدیدی شده است. عملا خبری 
در مورد ادامه مذاکراتی که در دوحه درحال 
انجام بود شنیده نمی شود و به نظر هرگونه 
مذاکرات در این ارتباط به بعد از جنگ غزه 
منتقل شده است. درجهان امروز هر پدیده ای 
بر روی موضوعات اصلی جهان اثر می گذارد و 
بعید نیست شرایط در غزه بر روی نوع مذاکره 
ایران و آمریکا در پرونده هسته ای اثر بگذارد. 
البته باید بررسی شود که در آینده چه خواهد 
شد. اگر مذاکرات در این زمینه تعطیل نشده 
باشد نباید شرایط را بد دید اما ظاهرا خبری از 
مذاکرات مخفی نیست و باید پرونده هسته ای 
را بر اساس عدم مذاکره مورد تحلیل قرار داد. 
آنچه اکنون بر ادامه مذاکرات سایه افکنده 
تصویب تحریم اخیر در مجلس نمایندگان 
آمریکا برای توقیف دارایی های ایران در قطر 
است. مجلس نمایندگان در آمریکا اصولا بر 
روی مسائل مالی کار می کند. البته اگر مصوبات 
این مجلس مهم باشد آن مصوبه باید به کمیته 
مالی مجلس سنا برود و در آن کمیته به تصویب 
برسد. آنچه در مجلس نمایندگان در ارتباط با 
ایران و دارایی های تهران در قطر به تصویب 
رسیده است شکل قانونی ندارد. چرا که طبق 
اختیارات قانونی رئیس جمهور آمریکا این 
دارایی ها به قطر منتقل شده است. اما در مجموع 
این مصوبه را می توان نوعی نمایش قدرت 
در آمریکا علیه ایران در نظر گرفت چرا که 
آمریکایی ها بر این باورند که تهران از گروه های 
مخالف آنها و اسرائیل در منطقه حمایت می کند. 
از سوی دیگر گروسی، مدیر کل آژانس بین 
المللی انرژی اتمی گزارشی را به ایران داده 
است که ظاهرا خیلی تند بوده است و چنین 
اظهاراتی می تواند بر روند پروند هسته ای اثر 
بگذارد. این موارد موجب شده یک فضای منفی 
به رغم فضای مثبت ماه های گذشته علیه ایران 
شکل بگیرد. اتحادیه اروپا نیز رسما اعلام کرده 
به رغم اینکه محتویات قطعنامه 22۳۱ به پایان 
رسیده و ایران می تواند تسلیحاتی بخرد و 
بفروشد اما اروپا همچنان این تحریم ها را حفظ 
خواهد کرد از این رو به نظر می رسد غربی ها در 
صدد هستند فضا را علیه ایران تنگ کنند هم در 
منطقه بر اساس جنگ غزه این استراتژی را در 
ارتباط با ایران دنبال می کنند و هم در پرونده 
هسته ای چنین موردی را در نظر دارند. البته 
آنها می توانند در ارتباط با دلارهای ایران در قطر 
موانعی برای دسترسی ایجاد کنند اما این مورد 
باعث نمی شود که ایران را از این پول خود برای 

همیشه محروم کنند.

رئیس ستاد انتخابات کشور:
عدالت انتخاباتی زمینه ساز 

مشارکت حداکثری است 
معاون سیاسی وزارت کشور و رئیس ستاد 
انتخابات کشور در جریان سفر به استان خراسان 
جنوبی و حضور در ستاد انتخابات این استان به 
خبرنگاران اظهار داشت: خراسان جنوبی با اتکا 
بر ظرفیت های بی نظیر مردمی و همچنین تعهد 
و ایمان این مردم همیشه در عرصه های گوناگون 
اجتماعی و سیاسی در انقلاب اسلامی ایران 
سرآمد بوده است. سید محمد تقی شاهچراغی، 
با بیان اینکه استان خراسان جنوبی در ادوار 
گذشته همواره از استان های ممتاز با بیشترین 
میزان مشارکت انتخابات بوده است، گفت: 
خدمت به مردم وظیفه مدیران است و اقدامات 
و پروژه های عمرانی خوبی در استان خراسان 
جنوبی در حال اجراست که این اعتماد و ایمان 
مردم، وظیفه مسئولین را در خدمت رسانه 
به همه مردم گرانقدر این استان سنگین تر 
می کند. رئیس ستاد انتخابات کشور با بیان 
اینکه بر اساس گزارش های واصله و ارائه شده 
از سوی مدیران، این استان آماده برگزاری 
انتخابات پرُشور است، افزود: برای تحقق راهبرد 
سلامت انتخابات در این مقطع از انتخابات 
عدالت انتخاباتی و سلامت مدنظر ناظران و 
مجریان انتخاباتی است. وی افزود: برای برگزاری 
انتخابات با مشارکت حداکثری و حفظ سلامت 
و امنیت دستگاه های گوناگونی در حال فعالیت 
می باشند و مجموعه های مختلف دولت به 
ویژه وزارت ارتباطات و صداوسیما اقدامات 
خوبی برنامه ریزی و انجام می دهند که جای 
تقدیر دارد. معاون سیاسی انتخابات کشور 
ادامه داد: سامانه شفافیت مالی در راستای 
عدالت انتخاباتی رونمایی شده و همه داوطلبان 
باید یک شماره حساب داشته باشند که اعلام 
شده و مطابق با قانون انتخابات هزینه های 
تبلیغاتی کاندیداها در این سامانه توسط ناظرین 

و مجریان رصد می شود.
شاهچراغی با بیان اینکه راهبرد اصلی مطرح 
شده از سوی مقام معظم رهبری در حوزه 
مشارکت انتخاباتی، تصریح کرد: بحمدالله 
شرایط برای نقش آفرینی مردم فراهم است و 
تمام گروه های مردمی، احزاب، اقشار مختلف 
و نخبگان باید برای تحقق مشارکت حداکثری 
مورد تاکید رهبری تلاش کنند و این حضور قطعا 
می تواند به رشد، توسعه و اقتدار کشور و نظام 

مقدس جمهوری اسلامی کمک کنند.

عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 رفتن نتانیاهو  رفتن نتانیاهو 
 و انتخابات زودهنگام  و انتخابات زودهنگام 

در اسرائیل قطعی استدر اسرائیل قطعی است

بمباران ها جنگ سردی 
میان  تل آویو و قاهره 
شکل خواهد داد

اسرائیل تاکنون دستاوردی در این 
جنگ نداشــته و طبیعتا نتانیاهو و 
تیم تندرو وی در کابینه به دنبال این 
هستند که دستاوردی داشته باشند. 
به بیان دیگر حتی الامکان وقتی داخل 
اسرائیل را تا حدی منسجم کردند پس 
از شکاف های عمیق اخیر بتوانند دوام 
بیاورند و بر اسرائیل حکومت کنند. 
اگر هم نتوانند این کار را انجام دهند 

دولت نتانیاهو از بین می رود

اختلافاتی کــه پیش از جنــگ میان 
اســرائیلی ها وجود داشــت از بین 
نمی رود و در واقــع اینها به صورت 
مصنوعی اعلام کردند که هر اختلافی 
که در داخل داریم برای اینکه حماس را 
نابود کرده و غزه را دراختیار بگیریم 
فعلا کنار می گذاریم، اما هرچه از جنگ 
می گذرد اگر طولانی شود و سربازان 
بیشتری از اســرائیل کشته شوند 
دوباره این اختلافات در درون ســر 

باز می کند

  اسرائیلی ها گیج و بلاتکلیفند

  پذیرش شروط حماس برای اسرائیل یک 
شکست بود

   دولت نتانیاهو دستاوردی نداشته باشد از 
بین می رود

آرمان ملی- حمید شجاعی: جنگ میان حماس و اسرائیل که 
کم کم به دو ماه می رسد با فراز و نشیب هایی ادامه دارد و پس از یک 
آتش بس موقت پنج روزه که به نظر می رسد برای اسرائیلی ها آنچنان 
دستاوردی نداشته دوباره از سر گرفته شده است و به نظر می رسد 
عدم تمایل برای ادامه آتش بس از سوی اسرائیلی ها از این جهت است 
که آنها هرگونه آتش بسی را عدم توفیق خود در راستای رسیدن به 
اهداف از پیش تعیین شده می بینند. چه اینکه برخی تحلیلگران 
 معتقدند که اگر طی فشارهای موجود و مذاکرات میان طرفینی
 آتش بس دائم میان حماس و اسرائیل برقرار شود به منزله شکست 
اسرائیل و سرنگونی نتانیاهو خواهد بود. آنچه مسلم است و همه 
تحلیلگران داخلی و بین المللی بر آن متفق القولند نتانیاهو و دولت 

امنیتی اش رفتنی هستند و باید شاهد انتخابات زود هنگام در 
اسرائیل باشیم. هرچند که تاثیر افکار عمومی در داخل اسرائیل، فشار 
خانواده های اسرا و همچنین جریانات و احزاب مخالف نتانیاهو نیز در 
این مسیر بی تاثیر نیست. حال باید دید که در ادامه تحولات میدانی 
و دیپلماسی جنگ غزه شرایط چگونه پیش خواهد رفت و در نهایت 
طرفین به سمت آتش بس کامل پیش خواهند رفت یا شاهد ادامه 
جنگ و ورود سایر بازیگران خواهیم بود. در این راستا بر ای بررسی 
جنگ غزه و مواضع اسرائیل و حماس، اختلافات داخلی اسرائیل و 
احتمال از هم پاشیدن دولت نتانیاهو و سرنگونی وی »آرمان ملی« با 
عبدالرضا فرجی راد، تحلیلگر مسائل بین الملل و سفیر سابق ایران 

در نروژ و فنلاند به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 

 علی بیگدلی
 حقوقدان و فعال حقوق زنان


